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Rozhovor s Janem Jurčíkem 
 

Karel Kostka (známý též pod pseudonymem Cubeca) se narodil ve Vsetíně, je ženatý a má tři děti. Vedle 

pedagogiky, filozofie, výtvarného a literárního umění patří mezi jeho koníčky sport a cestování. 

Hovoří rusky a anglicky. 

V roce 1991 s nadšením založil jednu z prvních soukromých středních škol v republice a dal jí své jméno 

– Kostka. Za výsledky své práce obdržel z rukou místopředsedy vlády ocenění „Manažer roku České 

republiky" (1993). Po letech mu bylo uděleno z rukou hejtmana Zlínského kraje nejvyšší krajské 

„Vyznamenání za pedagogickou činnost a významný přínos pro výchovu a vzdělávání mladé generace" 

(2007). Ministr školství, mládeže a tělovýchovy České republiky Marcel Chládek za dalších sedm let, 

28. 3. 2014, udělil Karlu Kostkovi v pražském Lichtenštejnském paláci i nejvyšší státní vyznamenání v 

resortu školství: „Medaili Ministerstva školství, mládeže a tělovýchovy ČR". 

Mimo svoji školu učil Karel Kostka na Pedagogické fakultě Univerzity Palackého v Olomouci a 

Přírodovědné a pedagogické fakultě Technické univerzity v Liberci. Od roku 2013 přijal funkci 

proděkana Fakulty humanitních studií Vysoké školy Humanitas, od jara 2016 má status hostujícího 

profesora filozofie na Pařížské univerzitě ve Francii. 

Náleží do malé skupiny lidí ve světě, jimž byla při oficiálních testech naměřena hodnota IQ vyšší než 

200.  
 

Na sklonku roku 2015 vydal pozoruhodnou publikaci „Kdo jsme? Obecná teorie vědomí, času, prostoru 

a bytí", která vyvolala široký ohlas jak na veřejnosti, tak v akademickém světě. Jde o soubor 

filozofických a psychologických přednášek o podstatě existence, vědomí, světa a života, kterou napsal 

jako reakci na poptávku po jeho přednáškách ze strany celé řady univerzit. 

http://www.kostka-skola.cz/paeddr-karel-kostka-mba-phd 

 

 

Pijete kávu? 

Velmi málo, 4-5 káv za rok, když musím. 

 

A nechybí Vám energie z ranního šálku? 

Ne, vůbec ne. Čerpám energii spíše z vnitřních než vnějších zdrojů, takže kávou si nepomáhám. Vlastně 

nepiji ani alkohol, nebo si dám jen občas – spíše ze společenských důvodů. Popravdě nemohu říci, že 

by mi nějak zvlášť chutnal. 

 

Ano, v České republice se ve společnosti člověk alkoholu nevyhne. Spíte dobře? 

Spím výborně, když si lehnu a chci spát, tak za deset sekund spím. 

 

Košile, nebo tričko? 

Tričko, dnes jsem výjimečně v košili, protože běží přijímací řízení a chodí za mnou rodiče uchazečů, 

jinak chodím většinou v bavlněném tričku, preferuji neformální styl. 

 

V čem vidíte slabinu demokracie? 

Je dýchavičná a pomalá. To, co se dá v centrálně řízené společnosti udělat rychle, trvá v demokratické 

dlouho. Na druhou stranu dlouhodobější diskuze a hledání konsenzu, v pozitivním smyslu slova, 

zabraňuje v demokratické společnosti zásadním excesům, které tu a tam z rychlého rozhodování 

vyplývají. Jenomže problémem centrálně řízených společností je, že ten, kdo stojí v jejím čele, mívá 
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tendence svoji moc zneužít. Jak zajistit, aby v čele stál vždy moudrý a osvícený představitel, ještě nikdo 

nevymyslel. 

Ale principiálně je to z hlediska rozhodování podobné jako u soukromé a státní školy. Když si jako 

ředitel soukromé školy něco vymyslím, můžu to za vteřinu začít dělat, ale i se všemi riziky, které nesu. 

Na státní škole je hromada věcí, které si musíte nechat schválit od nadřízených institucí, kde schvalovací 

řízení může trvat týden, měsíc, dva, půl roku, než můžete myšlenku či nápad realizovat. 

 

Četl jsem jeden článek, a hlavní myšlenkou bylo, že inteligentní lidé se obklopují stejně 

inteligentními lidmi, a vytváří si kolem sebe bublinu – vzniká pocit, že všichni ve společnosti jsou 

„stejní“ jako oni, a přitom většina společnosti je někde jinde. A tato většina v demokracii vládne. 

To, co říkáte, je jeden z příkladů sociální kolize, které v každé společnosti nastávají. A sociální kolize 

přerůstající v sociální střety jsou zárodkem všech revolucí, ve kterých „šedivá masa“ méně schopných 

lidí je v určité fázi rozhodnuta a připravena smést ty, kteří dosud společnost táhli ekonomicky i 

společensky kupředu – zpravidla jsou díky svým schopnostem úspěšnější a bohatší než zmíněný průměr 

a to vyvolává závist a zášť. Už lidové moudrosti připomínají, že „kdo vystrčí hlavu, tak přes ni dostane“, 

„kdo vystoupí na kopec, na něm víc fouká“, nebo „kdo vystoupí z řady, bývá válcován“. 

Ve smyslu toho, co jste říkal před chvílí, bych doplnil, že opravdu silní lidé se obklopují silnými lidmi, 

a podle toho se pozná, že jsou skutečně charakterově a mentálně vyspělí. Slabí lidé mají tendenci 

obklopovat se o stupínek slabšími lidmi, než jsou oni sami, alespoň tak slabými, aby je nepřeskočili. A 

běda, jak se v jejich blízkosti objeví někdo, kdo je silnější, lepší nebo chytřejší. Takového se snaží rychle 

zbavit. 

Součástí mého životního kréda je obklopovat se co nejsilnějšími lidmi, protože jen takoví mě mohou 

táhnout nahoru, inspirovat a motivovat. A i díky nim se chci cítit silný. Mnozí z nich jsou v mnoha 

věcech daleko lepší a chytřejší než já, protože spoustě věcí nerozumím ani zdaleka tak, jak bych chtěl, 

a oni mi mé neznalosti těmi svými kompenzují. 

 

Nemáte strach, že Vás tito lidé přeskočí? 

Nemám. Výhodou majitele soukromé školy je fakt, že mne nemají jak přeskočit. Vyšší pozice, než 

kterou zastávám, už ve škole není, pokud se nerozhodnu ji uvolnit. Pokud budu špatný majitel a ředitel, 

soukromá škola za tři roky zkrachuje a zbankrotuje, protože přijde o studenty. Ale aby nedošlo k mýlce, 

já nejsem typ autoritativního člověka, který vládne železnou rukou. Jsem vyznavačem demokratického 

způsobu řízení a s tím souvisí i filozofie naší školy. 

Není tu vertikální hierarchie shora dolů – ředitel, zástupci, vedoucí předmětových komisí, učitelé, 

studenti… Jsme zde všichni na stejné lodi, na jedné úrovni, od studenta po ředitele. Když za mnou 

přijdou student se svým učitelem a mají spolu nějakou neshodu, nikdy nedávám dopředu za pravdu 

učiteli, vždy si oba nejprve poslechnu, a už jsem si mnohokrát ověřil, že někdy má pravdu student, jindy 

učitel. 

Klima v naší škole vychází z „horizontální struktury“, což chápu tak, že od uklízečky po ředitele má 

každý naprosto rovnocenné postavení, samozřejmě s přihlédnutím k tomu, co patří do jeho kompetencí. 

Ale každý má právo říci otevřeně svůj názor bez toho, že by mu za něj hrozil jakýkoli postih. Jen když 

se nebudeme bát mluvit i o tom, co je špatně, dostaneme šanci věci napravovat. A v tomhle duchu se 

snažím vychovávat i naše studenty, každý z nich má ke mně dveře otevřené. 

 

Nedělá to problém z hlediska autority? Protože určitá hierarchie je ve společnosti nutná. 

Víte, existují dva základní druhy autority – formální a neformální. Učitel přijde do třídy, a protože je 

učitel, může si dělat, co chce, říká se tomu statut predátora – má z hlediska své formální autority možnost 

vám dát, jak se říká, písemnou přepadovku, zavolat si vás k tabuli, vozit se po vás, dokazovat vám, jak 

jste proti němu maličcí a bezmocní …. To ovšem dělají zpravidla učitelé, kteří jsou slabými osobnostmi. 

Celý život byli ve společnosti někde dole, pak vystudují pedagogickou, filozofickou nebo 

přírodovědeckou fakultu a najednou je z nich pan Někdo. Získali formální autoritu, respektive papír, 

který jim tu formální autoritu zaručuje. A tito slabší jedinci mají tendenci ji zneužít. Jde o učitele, které 
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studenti většinou nemají moc rádi, protože zneužívají moc, kterou nikdy dříve neměli, a vlastně s ní 

neumí zacházet. 

Pak existuje druhá autorita, neformální, a tu se v životě, nejenom v práci, snažím vyznávat. Chci, aby 

mě kolegové i studenti respektovali pro to, co umím a co dokážu, ne proto, že mám papír nebo titul. Na 

tomhle principu buduji nejenom svůj život, ale samozřejmě i svoji školu, které chci vtisknout právě 

takovou tvář. Dívám se především na to, co lidé umí, co dokázali a v čem jsou dobří. 

Nemám rád učitele, u kterých cítím pouze formální autoritu, kteří v podstatě využívají svůj diplom jako 

štít. Diplom neznamená, že jste chytřejší než ostatní, a už vůbec ne moudřejší. Jen jste prošli systémem 

zkoušek, načetli předepsané texty a uložili si jejich části do paměti. 

Silná osobnost se prosadí kdekoliv, za volantem autobusu i za katedrou na univerzitě, a přirozeně 

získává respekt ostatních. Slabá osobnost se pořádně neprosadí nikdy nikde, o respekt vlastně jen pořád 

usiluje, ale nikdy ho nezíská. 

 

Myslíte si, že svět míří do třetí světové války? 

Myslím, že nemíří, to už dnes nehrozí. Avšak směřuje do celé řady lokálních konfliktů. 

Píšu hodně knihy o filozofii, a když se nad světem zamýšlím, připadá mi, že lidstvo míří do trochu jiné 

negace, než za jakou považujeme klasický vojenský konflikt celosvětového charakteru. Podle mého 

názoru se světem valí, přestože to zní hloupě, v časových periodách vlny dobra a zla. Jsou období, kdy 

se žije na celé zeměkouli velmi dobře, a období, kdy se žije velmi špatně. My jsme teď na konci období, 

kdy se z hlediska bezpečí žilo sedmdesát let docela dobře, bez velkých válek a v relativním blahobytu. 

Teď, když se podíváte na migraci, regionální války na Blízkém východě, v afrických zemích, 

nezapomínejme ani na nevyzpytatelnou Severní Koreu s tuhým komunismem, to vypadá, jako by se 

nějaká filozofie zla dostávala do mysli lidí, a díky médiím a informačně propojeném světě se na tyto 

negace nabalují další a další. Nábožensky zvrhlý blázen vjede autem v Nice do lidí, a hned se snaží jeho 

zvrhlý čin opakovat další šílenci, kteří by se bez médií o těchto věcech ani nedozvěděli. Tak dnešní 

informační svět vlastně šíří mimo spousty pozitivních informací i zárodky zla. 

 

Souhlasím, prostřednictvím médii radikalizace stoupá daleko rychleji. Už jen ten fakt, že média 

primárně neinformují, ale generují zisk… 

Média žijí ze senzací, jsou de facto ráda, když se stane cokoli, co k nim přitáhne pozornost čtenářů, 

diváků či posluchačů. 

 

A tím více tyto senzace rozmazávají a propírají ze všech stran. 

Ano - média nám vytvářejí mylný obraz světa. Když si zapneme zprávy, máme pocit, že se všude 

nepřetržitě bojuje, vraždí, že jsou všude islamisté, a přitom to není pravda, jde o malé ostrůvky a 

ohraničené akce, které jsou médii zveličovány. Kdo by ale četl noviny, v nichž by redaktoři psali, že se 

za uplynulý den se nic zajímavého nestalo? Proto loví a někdy i vytváří senzace, příběhy a zveličí i to, 

co vlastně za pozornost nestojí. 

Jestliže 99 % populace na zemi žije v relativním klidu a pohodě, tak my si to díky médiím obracíme a 

máme pocit, že 99 % světa žije v hrůzách, což není pravda. 

To je jedna z věcí, která mi hodně vrtá hlavou - jak by se nám lépe žilo nebýt vyspělých informačních 

technologií. 

 

Dokonce to můžeme vztáhnout nejen na negativní, ale i na pozitivní stránku věci, média vytvářejí 

pocit, že každý je úspěšný a jen já jsem ten, komu se nedaří a kdo má „nudný“ život. 

Zprávy mají tendenci ukazovat krajnosti - buď ty, kteří jsou v propadlišti, dole, a na druhé straně špičky, 

které jsou nahoře. To ale není objektivní vzorek společnosti, 99 % lidí žije naprosto normálním, běžným 

a poctivým životem, jenomže normální běžný život není pro média nosný a zajímavý. Důsledkem je, že 

si lidstvo vytváří mylný obraz světa a získává pokřivený úhel pohledu na svoji existenci. 

 

Stojí za zamyšlení, zda by se bez médií žilo lépe, protože tlak informací je čím dál tím větší. 
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Jsme zavaleni takovým množstvím informací a aplikací, že už nevíme, co dřív. Přirozený život nám 

mizí a převrací se ve virtuální, křemíková inteligence v noteboocích a mobilech nabývá vrcholu nad 

uhlíkovou, na níž je vystavěna naše lidská inteligence. Zajímalo by mne, co se stane za chvíli, kdy tyto 

technické vymoženosti opravdu převálcují naši uhlíkovou inteligenci, bod synergie se bezesporu blíží - 

už dnes dokáží daleko rychleji počítat a daleko rychleji se rozhodovat, jediné, co neumí, jsou emoce. 

V řadě věcí nás už předběhly, rozdíl je zatím naštěstí v tom, že technologie jsou vypočitatelné, přestože 

někdy vypadají, jako by nebyly, kdežto náš lidský rozum je nevypočitatelný. Proto jsme schopni 

přicházet s nápady a s převratnými řešeními, kdežto technologie ne, ty vždy pracují na nějakých daných 

a předvolených algoritmech. 

 

Když jste zmínil technologie, obrovským problémem jsou např. sociální sítě, na náctileté působí 

všudypřítomný tlak úspěchu. Týden nedělám nic zajímavého, pak jedu na výlet, vyfotím fotku – 

a vypadá to, že mám perfektní a zajímavý život, což ostatním přináší depresi. 

Souhlasím s Vámi. A zase vzniká falešný obraz světa – před chvílí jsem zmiňoval migranty. Za pět dnů 

jedu do Barcelony. Jezdím tam autem zhruba třikrát do roka, takže jedu přes celou Českou republiku, 

kousek Rakouska, pak projedu celé Německo, Francii a nakonec část Španělska. Loni jsem všem 

studentům, kteří cestovali se mnou, říkal: „Musíte mít pasy, protože všude budou kontroly a spousta 

migrantů“. A k mému překvapení nebyly ani kontroly, ani migranti. Z televize jsem měl pocit, že jich 

je všude obrovské množství, to ale nebyla pravda. 

Migranti jsou v táborech, a když zrovna jdou někde přes hrance tři zástupy lidí, a když se to správně 

natočí, máme pocit, že migranti se valí Evropou úplně všude. Zase vzniká falešný mediální obraz. 

Občas si představuji, že zahodím mobil a notebook, ráno se vzbudím na chatičce v lese u louky, nikde 

nebude zvonit a nikdo mi nebude volat a psát, podívám se, jak vychází slunce, jak zpívají ptáci, lehnu 

si do trávy, kouknu na modrou oblohu, vdechnu větřík …Tento způsob prožívání prostředí už dnes skoro 

neznáme, když se hodinu nepodíváme do emailu, na facebook či instagram, jsme nervózní, a to je špatně. 

Sociální sítě jsou světem, který se nejen pro mnohé náctileté stává skutečnějším, než opravdový život. 

 

O zavalení informacemi svědčí i počet dokumentů ve Vaší pracovně, když se tady rozhlédnu 

kolem. 

To máte pravdu, každý ten pořadač představuje nějakou problematiku, kterou bylo nebo je potřeba řešit. 

Víte, vědci spočítali, že za poslední rok se vygenerovalo tolik nových informací, jako za posledních 

deset tisíc let historie lidstva dohromady. Informace se propojují, kříží, rozdělují, a dnešní obyčejný 

člověk není zdaleka schopen pojmout to, co pojal člověk před sto lety – dříve věděl člověk od každého 

trochu, měl v hlavě jakoby celý svět. Dnes jsou lidé specialisty, kteří rozumí určité problematice do 

hloubky, ale o jiných věcech nemají ani potuchy. 

 

 

Věříte v Boha či ve vyšší moc? 

Věřím ve vyšší moc, nevěřím v Boha křesťanského typu, protože ten je dle mého názoru těžko 

obhajitelný. Ale musím dodat, že většina vědců, když hodně dlouho bádá v různých odbornostech, ať 

už fyzikálních, chemických, filozofických apod., dojde nakonec k tomu, že je něco, co nás přesahuje. 

Třeba Einstein napsal: „Kdybychom se občas neprovinili proti rozumu, na nic nemůžeme přijít.“  

Newton napsal v jednom ze svých dopisů, že vše ve světě funguje tak, až je to neuvěřitelné. Vše do sebe 

logicky zapadá, a to nemohlo vzniknout jinak, než tvůrčí silou nějakého vyššího stvoření.  

Když se podíváte na věci kolem nás, když zvednete hlavu k noční obloze, tam jsou miliardy hvězd, a 

všechno fantasticky ladí. V jádru hmoty taky všechno neuvěřitelně funguje. My lidé např. vůbec 

netušíme, co je největší, a co je nejmenší, protože nevíme, jak velký je vesmír, nevíme, jak vypadá 

nejmenší částice hmoty. V každé naší buňce může být vesmír, stejně jako my můžeme být součástí 

některých dalších vesmírů, máme trojrozměrný prostor, čtyřrozměrný, pětirozměrný, ale umíme si 

takové prostory reálně představit? 
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Einstein při svém bádání spojil trojrozměrný prostor s časem, což se ale neukazuje jako správné, neboť 

vše se tím strašně překrucuje a ztrácí logiku ... Ale třeba má pravdu, jen neumíme myslet jinak než 

v trojrozměrném prostoru, vezměte si třeba superluminální rychlosti, i Einstein dokázal domýšlet své 

představy pouze do rychlosti světla, ale co se děje s relativitou za rychlostí světa? Když zapojíme 

fantazii, můžeme si to jen představovat – i o tom je např. moje knížka, kterou jsem nazval: Kdo jsme – 

obecná teorie vědomí, času, prostoru a bytí. 

 

A kdybyste měl v několika větách shrnout, o čem ta knížka je? 

Jednu Vám dám, ať máte nějakou památku. A o čem je? Přečtěte si ji, uvidíte. Ale už v názvu je odpověď 

na Vaši otázku – o existenci, bytí, prostoru … A o vědomí, které je podstatou a základem našeho světa. 

Zrovna tato kniha, kterou jsem psal původně jenom pro sebe, mi otevřela dveře do mnoha zajímavých 

oblastí. Díky ní mě pozvali do Spojených států amerických, abych své závěry přednášel a obhajoval, a 

díky ní se mi ozvali třeba i ze Sorbonny z Paříže, kde jsem měl sérii přednášek zrovna před měsícem. 

Moc mě to bavilo - je docela fajn, když přednášíte filozofii a profesoři se světovým věhlasem vám 

tleskají a váží si vašich úvah. Ale jinak – jestli přednášíte v Paříži, Praze, Olomouci nebo na Vsetíně, 

v tom není rozdíl. Všude sedí spolu lidé, a buď se chtějí navzájem poslouchat a sdílet své myšlenky, 

nebo nechtějí. 

 

Jak dlouho jste tu knihu psal? V nějakém rozhovoru s Vámi jsem četl, že píšete román za týden. 

Většinou za čtrnáct dní, já zpravidla nemívám víc času, takže román napíšu za těch 10–14 dní. Na knize 

Kdo jsme trvala práce mnohem déle - čtyři roky, psal jsem ji po fragmentech, nikdy jsem ji vlastně 

nechtěl vydat, psal jsem ji opravdu jen pro své potěšení, pak se ale k těm textům dostal někdo další, a 

řekl „tohle určitě vydej“, no a tak jsem knihu vydal a způsobil docela poprask především ve vědeckém 

světě. K mému překvapení mě ale akademici nesmetli, naopak. A tomu ještě pořád tak trochu nemůžu 

uvěřit. No a třeba reagovali pro mne i zcela nečekaní čtenáři – před týdnem jsem přijal pozvání a 

přednášel právě o této své knize na mezinárodním festivalu jógy. 

 

Jógy? 

Ano. Nemohl jsem odmítnout, když mi přišel od ředitelky festivalu dopis začínající slovy: Nedávno se 

dostala na můj noční stolek Vámi napsaná kniha “Kdo jsme”, za kterou bych tímto ráda poděkovala, a 

ze které jsem zůstala naprosto paf. Naprosto vystihuje principy a koncepty jógy, jejímuž studiu se 

dlouhodobě věnuji.  

Z výstižnosti definice v odstavci "Ponoříme-li se skutečně hluboko do kvantového mikrosvěta až do 

úrovně vlnění a elementárních částic, které neobsahují (a postrádají) rysy hmotných objektů, s úžasem 

nahlédneme k hranici, za níž naše fyzikální zákony a matematické funkce přestanou platit a za níž se to, 

co označujeme za hmotu, rozplyne a materiální procesy pozbydou kritéria objektivně dané reality. 

Začnou se chovat podle jediného kritéria - podle svého pozorovatele - a začnou přesně zrcadlit jeho 

tvůrčí inteligenci. Naše smysly takové zrcadlení mylně vyhodnocují jako objektivní prožitek, jako 

existenci vnějšího světa." jsem pro její přesnost a zároveň srozumitelnost zůstala s otevřenou pusou…“ 

Ale proč to cituji – jóga pro mne do této chvíle byla zcela neznámou oblastí a vidíte, jedna aktivita hned 

vyvolává řetězec dalších. 

Prostě – když člověk jen neleží na gauči a něco opravdu dělá, věci se nabalují na sebe a tak je to asi 

správně. 

 

Knihu si určitě přečtu. Děkuji za příjemný rozhovor. 

I já Vám děkuji. 

Přeji Vám vše dobré, hodně štěstí a pohody. 


